
 استمبرة ومستخلصبث رسبئل وأطبريح المبجستير والذكتوراه في جبمعت البصرة

 ػيً اسٌ اىطاىة : ػلاء ّاظٌ حاذٌ                  اىنيٍح : اىرشتٍح ىيؼيً٘ اىصشفح              

 خيٍف مشٌٌاسٌ اىَششف : أ.ً.د. ظٍاء                          اىقسٌ : ػيً٘ اىحٍاج                    

 اىشٖادج : اىذمر٘سآ           اىرخصص : اىحششاخ اىطثٍح                    

دراست تصنيفيت وبيئيت لعبئلت رببة الخيل ػْ٘اُ اىشساىح أٗ الاغشٗحح : 

(Diptera:Tabanidae) . ودورهب في نقل بعض المسبببث المرضيت 

ٍو فً ٍحافظح اىثصشج ٍْٖا سثؼح أّ٘اع ّ٘ػاً ٍِ رتاب اىخ 71أظٖشخ اىذساسح ٗج٘د :  الملخص

ٕ٘ الأمصش ٍِ حٍس ذ٘اجذ شٖش حزٌشاُ ىؼشاق ، ٗمزىل تٍْد اىذساسح تأُ ذسجو ىيَشج الأٗىى فً ا

رتاب اىخٍو ٌئٍ شٖش أٌاس شٌ شٖش ٍّساُ تٍَْا ىٌ ذجَغ أي ػٍْح خلاه أشٖش اىشراء ماُّ٘ الأٗه ٗماُّ٘ 

ٗأظٖشخ اىذساسح تأُ قعاء شػ اىؼشب ٕ٘ الأمصش ٍِ ّاحٍح ذ٘اجذ تاىغاخ اىخٍو ٌئٍ  اىصاًّ ٗشثاغ ،

ٗذعَْد اىذساسح مزىل ذسجٍو تؼط اىَشإذاخ ٗاىَلاحظاخ قعاء أتً اىخصٍة شٌ قعاء اىقشّح ، 

 اىحقيٍح ىسي٘ك رتاب اىخٍو ٍْٖٗا ٍناُ اىر٘اجذ ٗاىَعائف اىرً ذٖاجَٖا الإّاز ٗأٗقاخ اىرغزٌح ٗاىْشاغ

ٍٖٗاجَح الإّساُ ، ٗذعَْد اىذساسح اىنشف ػِ ٍشض اىس٘سا فً ٍحافظح اىثصشج ٗشَيد جاّثٍِ 

 الأٗه فً جسٌ الأّاز ٗاىصاًّ فً دً تؼط اىحٍ٘اّاخ الأقرصادٌح .

College : Education for pure science             name of students : Alaa N. H. Ali 

Dept. : Biology                          Name of supervisor : Dhea khlef Kareem 

Certificate : PHD.                     Specialization : Medical Entomology 

Title of thesis : Taxonomical and Ecological study of horse flies ad its 

role in transfer of some pathogens in Basrah Province. 

Abstract: 

         The present study contained identification and ecological studies of horse 

flies K Results showed the present of 17 species belonging to horse flies , there 

were seven species recorded for the first time in Iraq . The ecological study 

explained that highest number of adult flies during June ,May and April 

respectively , The district of Shatt Al-Arab is the most of presence number of 

flies , then Abu Al-Khasib and Al-Qurna respectively , the study also included 

some observations and field remarks for horse flies adults as geographical 

presence and some behavioral manifestation . as well as the study conducted 

detection of Surra disease in female bodies and blood of some economic 

animals .                                                                                                                  


